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Székesfehérvár 7. számú önkormányzati körzet

Fehérvári POLGÁR
Farkas László huszonötödik éve képviseli Palo-

taváros lakóit a székesfehérvári közgyűlésben. 
Mint mondja: minden választás alkalmával megle-
pődött azon, hogy a választók újra és újra megtisz-
telték bizalmukkal - azzal együtt, hogy a hosszú 
évek alatt mindent megtett a körzetért. Ugyanis 
maximalista, így számára ez a természetes.

– Alapító tagja a fehérvári közgyűlésnek – 
egyedüliként a mostani csapatból?

– Egyedüliként, igen, 1990 óta – és mind a hét 
ciklusban Palotaváros egyéni választókörzet-
ben választottak meg, ami számomra is szinte 
hihetetlen.

– Hogyan emlékszik az első, 1990-es válasz-
tásra?

– Az volt a legszebb. Eufórikus hangulatban volt 
mindenki. Kezdődött a „négy igenes” népsza-
vazással, aztán jött a parlamenti választás, majd 
az önkormányzati választások. Én akkor kerül-
tem a politikába, és első alkalommal mindjárt 
sikerült is nyerni – már akkor is nagy fölénnyel. 
El sem tudtam képzelni, hogyan működik ez az 
egész, és hogy mi lesz a feladat.

– Akkor mi volt a motiváció?
– Az, hogy a rendszer megváltozott. Aktív ré-
szese akartam lenni ennek a folyamatnak, amit 
sokan érdeklődve figyeltünk, mert lezárt egy 
olyan, nagyon hosszú korszakot, amit senki nem 
szeretett. Akkoriban a legtöbben azt gondolták 
a rendszerváltásról, hogy este lefekszünk, és 
másnap reggel kolbászból lesz mindenhol a ke-
rítés. Persze, ez nem így volt, mindenki tapasz-
talta a saját bőrén. Ahogy Antall József mondta: 
voltak nyertesei és vesztesei a folyamatnak – de 
alapvetően szerintem inkább nyertesi voltak. 
Muszáj volt ezt megcsinálni. 

– Ön szerint jó úton járunk?
– Igen. Tudomásul kell venni, hogy Magyaror-
szág nagyon kitett a világgazdaságnak: nyers-
anyagban szegény ország vagyunk, tehát 
mindig valahová igazodni kell. Ez a történelem 
során is mindig így volt – meg most is így van: 
most az Európai Unió az igazodási pont. Görön-
gyös út ez, mert a 2008-as válság óta a külső kö-

rülmények sem a legoptimálisabbak. Kemény 
munka és kitartás kell, de ha bízunk saját ma-
gunkban, akkor sikerrel járhatunk. Küzdeni kell, 
és minden este megkérdezni saját magunktól, 
hogy mindent megtettünk-e a saját boldogulá-
sunk érdekében – vagy a közösség érdekében, 
amelyben élünk. 

– Bár független jelöltként is meggyőző fölény-
nyel nyerte a választásokat, nem gondolta 
soha, hogy valamelyik párt színeiben köny-
nyebb dolga lenne?

– Indultam én pártszínekben is, de valamiért 
mindig azt mondtam, hogy listáról nem akarok 
bekerülni. A listáról bekerülő képviselő súlyta-
lan. Jóval kisebb a felelőssége, mint a körzetben 
megválasztott képviselőnek. Aki egyéni válasz-
tókerületben megméreti magát, hét-nyolc más 
jelölt ellen, és győzni tud – annak nagyon nagy 
a felelőssége a választói felé. És persze azok felé 
is, akik nem rá szavaztak. 

– Nekem úgy tűnik, hogy Ön szereti ezt a fe-
lelősséget…

– Igen, de ez nem csak a képviselői munkámra 
igaz. Aktív koromban lényegében mindig veze-

tőként dolgoztam, emberekkel foglalkoztam, 
embereket irányítottam, emberek sorsával tö-
rődtem. Emellett mindig maximalista voltam, 
és azt, amit én tudtam teljesíteni, azt elvártam 
a munkatársaimtól is. Ez ugyanis a siker kulcsa. 
Nem szabad megelégedni a középszerűséggel  
– egy munkahelyen is mindennap bizonyítani 
kell, akárcsak egy választókörzetben. Ilyen érte-
lemben a kampány nem egy hétig tart, hanem 
négy évig.

– Hány éves volt 1990-ben?
– Pontosan negyven – tele életerővel. Már ott 
volt a három gyerekem, már nem kisgyerekek, 
de még nem is nagyok. Szóval, szerencsére volt 
egy biztos családi háttér, ami nélkül ez a munka 
elképzelhetetlen lenne. A családom soha nem 
kérdezte, miért csinálom – viszont én is min-
dig figyeltem, hogy a képviselő munka soha ne 
menjen a család rovására. 

– A munkahely rovására sem ment a politi-
zálás?

– Nem, soha. Én az Alcoa-nál dolgoztam hu-
szonöt évig, aztán 1998-ban mentem át egy 
amerikai, de német érdekeltségű céghez. Ami-

kor elmondtam a főnökömnek, hogy foglalko-
zom politikával is, azt mondta: őt nem érdekli, 
mint csinálok a szabadidőmben, a cégnél vég-
zett munkámat a szakmai teljesítményem alap-
ján fogják megítélni. Ez így is történt – a mun-
kámra pedig nem lehetett panasz, a részleg, 
amit vezettem, kiemelkedően működött. Én 
dolgozni is nagyon szerettem – és a képviselői 
tevékenységet is teljes erőbedobással végzem. 
Azért a hobbimra is marad időm: a családi örök-
ségemben, egy hétvégi házban kertészkedem.

– Azért kérdeztem rá az életkorára, mert utá-
naszámoltam, hogy az első interjú, amit Ön-
nel készítettem, idestova húsz évvel ezelőtti. 
És azt látom, hogy ez idő alatt alig változott. 
Szerintem még külsőre se nagyon – de a tem-
pó, az aktivitás biztosan ugyanaz. Ez belülről 
is így látszik?

– Én azt érzem, hogy nem lazítottam. Nekem min-
den választás hatalmas kihívás, óriási küzdelem 
volt. Nem titok, hogy úgy az ötödik ciklus környé-
kén már nagyon le akartak győzni azok, akiknek 
nem tetszett, hogy régóta itt vagyok. Végered-
ményben büszke vagyok arra, hogy a legutóbbi 
választás előtt a városban a Fidesz a legnagyobb 
kampányt ellenem folytatta: volt olyan rendez-
vényük, amin az egész frakció megjelent. De én 
erre is csak azt mondtam, amit korábban is: hogy 
minden nap küzdeni kell az emberek bizalmáért. 
Kemény munka megszerezni, és nagyon könnyű 
elveszíteni – úgyhogy erre mindig odafigyeltem. 
Én a választópolgárokat is úgy kezelem, mintha 
a munkatársaim lennének – és ennek a legjobb 
eszköze a közvetlen kapcsolat. 

– Hány ciklus van még ebben a lendületben?
– Nézze, a mostani ciklus végén már huszonki-
lenc éve leszek képviselő. Az nagyon nagy idő. 
Ráadásul néha már el is keseredem, amikor azt 
látom, hogy rengeteg pénzt költünk az embe-
rek életének javítására, közben meg vannak 
olyan kis csoportok, akik ezt semmibe veszik, 
és tönkreteszik más emberek munkáját. Ez elke-
serítő – de végül mindig felülkerekedik a másik 
énem, és már csak azért sem adom fel. 

Török Péter

„Minden nap küzdeni kell az emberek bizalmáért…”

Palotaváros Székesfehérvár nyugati, Várpalota 
irányába fekvő városrésze – a határán halad 

az oda tartó Palotai út. Mindig is Fehérvár nagy je-
lentőséggel bíró városrésze volt – a középkorban 
a földműves-iparos-kereskedő réteg lakó- és mun-
kahelyéül szolgált, de a későbbi történelmi korok-
ban is rendkívül sokféle iparos élt és dolgozott itt. 

A mai korban a fehérváriaknak és az ide láto-
gatóknak már elsősorban a panelházak jutnak 
eszébe Palotavárosról – azzal együtt, hogy az 
elmúlt huszonöt évben is rengeteget változott, 
fejlődött a városrész. Hiszen Palotaváros 1990-
ben még egészen másképp nézett ki, mint mos-
tanában. Sokkal kevesebb volt a zöld felület, 
elvétve lehetett néhány fát találni. Térkövezett 

parkoló gyakorlatilag nem volt, használható par-
kok, közösségi terek sem léteztek. 

Mindezek kialakítása a rendszerváltás után 
kezdődhetett meg, Palotaváros lakóival közösen 
– mivel a városrész önkormányzati képviselője, 
Farkas László fontos feladatnak tekintette, hogy 
a lakókat is bevonja a környezetszépítő munká-
ba. Nagy munkát kellett elvégezni addig, hogy 
ma már elmondható például: a városrészben 
nincs olyan parkoló, amely ne lenne térkövezve. 
Igényes közösségi terek is létrejöttek, mint pél-
dául a Petőfi park, vagy a Tolnai utca és a Sziget 
utca által határolt központi park, amely szökő-
kúttal és játszóterekkel várja az itt élőket. 

A rendszerváltás idején még tartott az iparoso-
dás, melynek eredményeképpen nagyon sokan 
költöztek a nagyvárosi lakótelepekre. Emiatt 
gyorsan került sok ember például Palotaváros-
ba is – és ebből a heterogén tömegből kellett 
közösséget építeni. Az emberek nem is nagyon 
ismerték egymást – így a közösségi élményt el-
sősorban az jelentette, hogy mindannyian lát-
hatták, hogyan épül a lakókörnyezetük. 

Farkas László szerint az élhető városrész élmé-
nye azt jelenti, hogy a minőségi környezet miatt 
a lakásokból otthonok lehetnek - az emberek 
örömmel mennek haza, mert tetszik nekik a la-
kóhelyük környéke is. Az elmúlt huszonöt év azt 

igazolja, hogy ezt Palotaváros lakói is így gon-
dolják - hiszen eddig hétszer szavaztak bizalmat 
képviselőjüknek. 

Aktuális feladatokban és tervekben mostaná-
ban sincs hiány. Közösségi terekből több is elfér-
ne még a városrészben - a következő a Jancsár 
csatorna partján kerülhet kialakításra. Ide egy pi-
henőparkot terveznek, aminek egyik előfeltétele 
a csatorna medrének kitisztítása. De ugyanilyen 

fontos feladat a járdák felújítása is, ami folyama-
tosan zajlik – és ez a munka még eltart egy da-
rabig.

Az egyik legutóbbi eredmény a központi park-
ban kialakított fitness és kondi park, amelyre 
nagyon nagy az érdeklődés minden korosztály 
részéről. Vagyis ismét bebizonyosodott, hogy a 
közösség építésének legjobb eszköze a jól hasz-
nálható, igényes közösségi terek kialakítása.

A közösség építésének legjobb eszköze a közösségi terek kialakítása

Fo
tó

: F
eh

ér
vá

ri
 P

ol
gá

r

Fo
tó

k:
 F

eh
ér

vá
ri

 P
ol

gá
r



2

Fehérvári  POLGÁR 2015. augusztus 26. • I. évf. / 6. szám7. körzet

Amikor felhívtam telefonon a Székesfehérvári Kistérség Szociális 
Alapszolgáltatási Központ vezetőjét, Tisztl Henriket, úgy gondol-

tam, hogy intézményvezetőként egy határozott, de távolságtartó 
emberrel fogok találkozni. Ezzel szemben egy határozott, de köz-
vetlen, barátságos, segítőkész fiatalembert ismertem meg, akiből 
árad a nyugalom, és akinek az életében rend, kiegyensúlyozottság 
van. Szereti a munkáját, még úgy is, hogy leginkább a problémákkal 
találkozik.

– Hogy miért ezt a pályát választottam? Azt hiszem, hozzáállás 
szinten van meg bennem a szociális érzékenység – meséli Tisztl 
Henrik. – Valahogy akkor érzem jól magam, ha emberekkel fog-
lalkozhatok. Családomban mindenki reál, gazdasági, vagy ke-
reskedelmi területen dolgozik, rajtam azonban már kiskorom-
ban is látszott, hogy humán beállítottságú vagyok. Ez a segítő 
attitűd végig kísérte az életemet. Szüleim próbáltak egy ideig 
terelni a szakács-felszolgáló középiskolai végzettség irányába, 
hogy vendéglátósként foglalkozzam az emberekkel. Amikor a 
szakma befejezése után már önállóan menedzseltem a tanul-
mányaimat, akkor döntöttem a szociális munkás szak mellett. 
A második, szociálpolitikusi diplomámat már azalatt szereztem, 
hogy a Gyermekjóléti Központot vezettem. Azt csinálom, amit 
szeretek, és úgy érzem, hogy most jó helyen vagyok. Felesé-
gemmel van egy hároméves kisfiunk és egy egyéves kislányunk, 
az érkezésükkel pedig én is reálisabban látok élethelyzeteket. 
Segítség a munkámban, hogy már nemcsak szakmai tapaszta-
latom van, hanem hiteles élettapasztalataim is.

A Székesfehérvári Kistérség Szociális Alapszolgáltatási Köz-
pontnál, melynek működési területe Székesfehérvár, Mór, 
Sárkeresztes, Zámoly, Pátka és Bakonykúti, a szakmai munkát 
jelenleg több mint ötven fő szociális felsőfokú végzettségű 
munkatárs végzi, további 4 fő pedig a háttérmunkával segíti 
a mindennapokat. A Sütő utca 12-ben található Családsegítő 
Központot, valamint a Tolnai utca 10-ben működő Gyermekjó-
léti Irodát évek óta ismerik a rászorulók. A Gyermekjóléti Szol-
gálat mellett működik egy Gyermekjóléti Központ is, ami je-
lenleg csak Székesfehérváron lát el feladatokat. A központnak 
olyan speciális szolgáltatásai vannak, mint az utcai és lakótelepi 
szociális munka, készenléti szolgálat, kórházi szociális munka, 
kapcsolattartási ügyelet, illetve a helyettes szülői hálózat. Az 
utcai és lakótelepi szociális munkások feladata, hogy felderít-
sék a városban azokat a köztereket, ahol a gyermekek valószí-
nűsíthetően megtalálhatók. Céljuk, hogy ezekkel a fiatalokkal 
a kapcsolatfelvétel megtörténjen, és az iskolából való hiányzás 
oka kiderüljön. A szakember és a gyermek találkozásakor első-
sorban nem a felelősségre vonás a cél, hanem hogy felkutassák 
és elérjék a leginkább veszélyeztetett gyerekeket, fiatalokat. 
Számukra alternatívákat kínálnak szabadidejük eltöltésére, he-

lyet biztosítanak kortársaikkal vagy éppen más korosztályokkal 
való találkozásaikra. Jelenleg ez a szolgáltatás még csak a me-
gyei jogú városokban, illetve a negyvenezer fő feletti városok-
ban megoldott. 

Hogy a mindennapi események mennyire viselik meg lelkileg 
a kollégákat, az két dolgon alapul. Egyrészről jó, ha kiegyen-
súlyozott munkatársakra lehet támaszkodni, másrészről pedig 
meghatározó, hogy valaki mennyire tudja magát függetleníti 
az ügyfél élethelyzetétől. Nem mindenki való erre a pályára, 
jól dolgozni pedig csak az tud, aki nemcsak hiteles és jó szak-
ember, hanem empatikus is. Bizonyos mértékig a kezelt család 
szemszögéből kell vizsgálni és megérteni az élethelyzeteket, 
hogy megfelelő lehessen a segítség. Nem visz előre, ha a csa-
ládgondozó együtt sír az ügyféllel, a problémát azonban át kell 

éreznie, majd pedig közösen kell megtalálni azokat a lehetősé-
geket, melyekkel a család ki tud jönni a nehéz szituációból.

– Lelkileg nem könnyű a munkánk, ezért minden héten van 
egy közös alkalom, amikor esetmegbeszélést tartunk. A célja 
az, hogy kiderülhessen: a családgondozók hogyan tudják kezel-
ni azokat a problémás élethelyzeteket, melyekkel találkoznak.  
Fontos, hogy tudjuk, érezzük, lássuk, hogy a kollégák milyen 
mentális állapotban vannak. Évente kétszer felülvizsgálatot, 
szükség esetén szupervíziót tartunk, de szoktunk az intézmény-
vezetőből, szakmai vezetőből és pszichológusból álló ad-hoc 
szakmai csapatot is létrehozni, hogy a legjobban tudjunk segí-
teni a családgondozóknak – mondja az intézményvezető.

Nagyon erős kihívás elé állítja ma a családgondozókat, hogy 
nem a több évtizeddel ezelőtti, klasszikus családmodellel ta-
lálkoznak, hanem sok esetben mozaik családokkal dolgoznak, 
ahol az is előfordulhat, hogy a sajátjuktól eltérő értékrendekkel 
kell szembesülniük. Bár legtöbbször a negatív dolgokkal talál-
koznak, vannak pozitív történetek is.

– Amikor még családgondozó voltam, volt egy fiatal család 
két gyerekkel, akik nagyon nehéz körülmények között éltek. A 
közművek közül már csak vizük volt. Fél év után sikerült men-
tálisan úgy felépíteni a szülőket, hogy az apuka újra el tudott 
helyezkedni. Segítségünkkel tudták rendezni a villanyszámlát, 
én pedig akkor éreztem, hogy rendben lesz a dolog, amikor a 
család azt mondta, most már fel tudják tölteni a telefonjukat. 
Akkor jöttem rá, hogy az olyan apró dolgok is sikerélménynek 
számítanak, mint hogy működik a hűtő, és úgy tudok spórolni, 
hogy vesznek egy nagyobb csomag élelmiszert. Nem biztos, 
hogy az volt a legnagyobb siker ebben a családban, amit én 
szakmailag annak éreztem. A villanyszámla kifizetése egy erős 
löketet adott a családnak, ami megerősítette a kapcsolatunkat. 
Azt látták, hogy nem csak ők tesznek a helyzet megoldásáért, 
hanem tényleges segítséget tudtunk nyújtani, ehhez azonban 
az ő hozzáállásuk is kellett – emlékszik vissza a szakember.

A szociális szférára nem a sikertörténetek a jellemzők, de van-
nak apró sikerélmények, melyeket értékelni kell. Ilyen, ha el tud-
ják érni egy családnál, hogy ők maguk is együttműködjenek. 
Sok esetben azonban meg kell küzdeni a családdal való együtt-
működésért, főleg, ha a gyermek védelme érdekében hivatal-
ból rendelnek ki szakembert az érintett családhoz. 

– Minket leginkább anyagi jellegű gondokkal, mentális prob-
lémákkal, illetve gyermekekhez kapcsolódó segítségkéréssel 
találnak meg – hangsúlyozza Tisztl Henrik. – Bárki jöhet az iro-
dáinkba ügyeleti időben, bármilyen segítségkéréssel, aminek 
szociális vetülete van vagy gyermek is érintett.  Ha látjuk, hogy 
az érintett probléma nem a mi kompetenciák, tudjuk, hogy me-
lyik illetékes szervhez kell őt tovább irányítanunk.

Zsida-Domokos Andrea

„Az apró dolgok is sikerélménynek számítanak…”

Közel 30 éve működik egy egyedülálló társaság Székesfehérváron. 
A Magyar Sclerosis Multiplex Társaság volt az első olyan országos 

szervezet annakidején, amely SM betegekkel foglalkozott. A mai na-
pig a megyeszékhely a központja a társaságnak. Ernyőszervezetként 
működik, az a feladata, hogy biztosítsa a tizennégy tagszervezet 
szakmai irányítását. A társaság elnökével Vincz-Marton Nikolettával 
beszélgettünk. 

– Hogyan jött létre a társaság?
– Dr. Guseo András hozta létre társaságunkat, az ő közösségépítő 
munkája révén jött létre. Először klubként működött a szervezet 
Fehérváron, aztán úgy gondolta, hogy az ország többi részében 
is szükség van SM betegeket segítő szervezetekre és egy köz-
ponti egyesületre is, ami majd segíti az ő szakmai munkájukat, a 
programjaikat, így közvetlenül csak a betegekkel kell foglalkoz-
niuk a tagoknak. Mindez 30 évvel ezelőtt történt. 

– Miben tud segíteni az egyesület?
– Legfontosabb feladatunk, hogy állandóságot biztosítsunk 
a betegek életében, hogy meglegyen mindenük: információ, 
közösség, programok. Mi itt az irodában telefonos segítsé-
get tudunk nyújtani a betegeknek, valamint személyesen is 
bejöhetnek hozzánk. Sokszor már az is segítség, ha meghall-
gatja őket valaki, de közben megpróbálunk megoldást találni 
a problémájukra.  Igazi központként működünk, itt születnek 
meg az ötletek, a programok, a pályázatok, itt szerkesztjük az 
újságjainkat. Működtetünk egy weblapot, amelyen rengeteg 
információ található meg mind a betegek, mind az érdeklődők 
részére.

– Beszéljünk magáról a betegségről. Mi az a sclerosis multiplex?
– Az SM-nél az idegpályákat borító úgynevezett myelinhüvely 
elhal. A myelinhüvely olyan, mint a villanyvezetékek műanyag 
burkolata. Ahol ez elhal, azokon a szakaszokon nem vezeti az 
ingerületet az idegszál. Így fordulhat elő az, hogy úgy gondo-
lom, felemelem a lábamat, csak éppen nem történik az égadta 
világon semmi. Változatos tünetei vannak, éppen ezért ezerarcú 

„Állandóságot biztosítunk a betegeknek”

kórnak is hívják. Sokféle tünete lehet, változatos módokon kez-
dődik a betegség. A legjellemzőbb a látásprobléma, az egyen-
súly probléma, a zsibbadás, végtagi problémák, mozgáskoordi-
nációs zavarok. Inkább nők betegsége, 20-30 éves kor közötti 
fiatalokat támad meg, nem örökletes, hanem szerzett. Jelenleg 
még nem gyógyítható, viszont terápiával szinten tartható. Nem 

Kérdőíves felmérést végez az Európai SM Platform 16 ország-
ban, köztük hazánkban is. Az SM betegek életkörülményeit 
vizsgálják. Azt, hogyan közlekednek, hogyan jutnak gyógy-
szerekhez, ellátáshoz, mennyire támogató a család. A Magyar 
Sclerosis Multiplex Társaság honlapján megtalálható ez a kér-
dőív. Októberben zárul a felmérés. „Ez egy nagyon izgalmas 
dolog. Nem egy rangsort fogunk kapni, hanem egy képünk lesz 
arról, hogy a vizsgált országokban ugyanazokhoz a szolgálta-
tásokhoz, ugyanazokhoz a gyógyszerekhez, közlekedéshez, el-
látáshoz hogyan férnek hozzá az SM betegek” – mondja Vincz-
Marton Nikoletta. 

tudni, miért alakul ki a betegség, ha erre rájönnek a tudósok, 
akkor meglesz a gyógymód is.

– Mennyi SM beteg él ma Magyarországon?
– Nyolcezer főről beszélünk. Mi nagyjából 2500 főt érünk el, de 
ez a szám többszörösen igaz, hiszen egy beteg körül többen 
vannak, családtagok, barátok, például ha el kell vinni valakit egy 
rendezvényre, akkor már ő is ottmarad.

– Ez a szám soknak tekinthető?
– Világviszonylatban nézve ez a szám átlagos. Az a tendencia, 
hogy az Egyenlítőtől északra távolodva egyre több a beteg. Ez 
igaz az országon belül is, minél északabbra megyünk, annál jel-
lemzőbb az SM. 

– Ez a betegség mennyire hat ki a mindennapokra?
– Nagyon kihat. Mivel a betegség többféleképpen nyilvánulhat 
meg, ezért nagy szükség van a támogató környezetre. Tapasz-
talatból tudjuk, hogy különböző a hozzátartozók reakciója a be-
tegségre: van, aki elzárkózik tőle, van, aki támogat, vagy éppen 
nem vesz róla tudomást. Nagyon nagy szükség van éppen ezért 
a klubokra, arra, hogy közösségben legyen az ember. De ezeket a 
klubokat nem úgy kell elképzelni, hogy ülünk, és kesergünk. Gya-
korlatilag mindenről beszélgetünk, csak a betegségünkről nem. 

Simon Rita
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Vincz-Marton Nikoletta, a társaság elnöke

Tisztl Henrik, a Székesfehérvári Kistérség Szociális Alapszolgáltatási Központ 
vezetője
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Programajánló
Augusztus 26. 16:00
„Hol vagy István Király?”
– könyvbemutató
Városháza Díszterme (Városház tér 1.)
A bemutató a Székesfehérvári Királyi Napok 
keretében kerül megrendezésre.

Augusztus 26. 18:00
Mózes Tamara Quartett Koncert
Városi Képtár - Deák Gyűjtemény
(Oskola u. 10.)
A fiatal jazz zenészekből álló kvartett fellépett 
már többek között a Magyar Rádióban a 
JazzyLive koncertsorozatban és a Magyar Dal 
Napjának jazz színpadán.
Mózes Tamara zongorista énekesnő jazz kon-
certje Sütő Márton gitár, ének, Kovács Zoltán 
bőgő és Benkó Ákos dob, ének kíséretével. 

Augusztus 27. 17:00
Éjmadár Bagolykiállítás
Gárdonyi Géza Művelődési Ház és Könyvtár 
(Sóstó lakótelep 1.)
Szeretettel várják a családokat a Gárdonyi 
Géza Művelődési Házban tartandó kiállításra, 
melyet Horváth Ferenc győri bagolyfigura 
gyűjtő nyit meg, majd előadást tart szenve-
délyéről F. Győri Magdolna, a kiállított anyag 
tulajdonosa. A vendégek mesét is hallgat-
hatnak Molnár István Károly, az Óperenciás 
Mesemondó Verseny kategóriagyőztesének 
előadásában.

Augusztus 27-28. 
16. ARANYBULLA MŰVÉSZETI NAPOK
Öreghegyi Közösségi Ház (Fiskális utca 93.)

A programból:
Augusztus 27. 19:00 
John Mighton: Fél élet
– a Szabad Színház előadása
Fordította: Kúnos László
Dramaturg-rendező: Nagy Judit
Szereplők: Törsök Márta, Udvaros György, 
Kövesi Tünde, Szabó Anett, Solymossy Zol-
tán, Paulik Anna, Szabó Miklós, Fertő László, 
Kovács Máté, Balogh Mihály

Augusztus 28. 18:00 
Meeting Point Székesfehérvár
– nemzetközi képzőművészeti kiállítás
Résztvevők: Borgó György Csaba képzőmű-
vész, Wakabayashi Fumio grafikus művész, 
Joseph Wurm festőművész, Rohonczi István 
képzőművész.
A kiállítást megnyitja: Lóska Lajos művé-
szettörténész.

Augusztus 28. 19:30 
Bluesberry-Fest
Fellépők: Török Ádám és barátai (Németh 
Károly, Köves Miklós), Groupensax (Bratka 
Borbála, Cserta Balázs, Mits Márton, Jasper 
Andor, Muck Iván, Muck Ferenc) White 
Room (Wessely Zoltán, Farkas Attila, Bányai 
István, Rechner Csaba), J.M.J. (Jubert Flóra, 
Muck Éva, Jasper Andor), Mini (Török Ádám, 
Németh Károly, Köves Miklós, Muck Éva), The 
Bluesberry & Muck Ferenc (Horváth Ákos, 
Nagy Gergely, Nagy Róbert, Eckert Ervin, 
Kovács Károly, Beke Gellért, Hovorka István, 
Jasper Andor, Muck Ferenc, Török Ádám).

Augusztus 29. 19:00
Drótkutyák koncert 2.0
Felsővárosi Közösségi Ház (Havranek J. u. 27.)
Belépő: 500 Ft/fő

Augusztus 30. 11:00
Bábszínház a Koronás Parkban
Koronás Park (Liget sor)
Az Aranyhajú királylány – Majoros 
Ági Bábszínháza.
A darabra a részvételi díj 800 Ft/fő, négytagú 
családoknak 2200 Ft.
További információ: www.koronaspark.hu

Már több mint húsz éve, hogy Janó Andorné Ildikó, 
a székesfehérvári „Vigyázó kéz” Gyermekvé-

delmi Egyesület elnöke dr. Karádi Zsuzsa gyerekor-
vos barátnőjével beszélgetett arról, hogy milyen sok 
gyereket nem visznek haza a kórházból, mert vagy 
nem akarják, vagy nem tudják felnevelni a szülők.

Évente 500-800 közötti számra tehető azoknak az 
átmenetileg vagy tartósan család nélkül maradt 
gyermekek, fiatalok száma, akikről ma az állam 
gondoskodik Fejér megyében. Rájuk vigyáz a „Vi-
gyázó kéz” Gyermekvédelmi Egyesület is. De kik 
ezek a fiatalok? Ők azok, akik a gondoskodó anya-
gi jólét mellett is mindig hiányt fognak szenvedni 
valamiből: a család melegéből. Ők azok, akik nem 
jártak még szüreten, családi nyaraláson, és sokáig 
a kenyeret is csak felszeletelve ismerik. Ők azok, 
akik egy kedves mosolyért vagy egy jó szóért 

örökre belekapaszkodnának egy idegen ember-
be is. Ők azok, akiktől megvonta a sors az emberi 
létezés két legfontosabb feltéte – a szerető csa-
lád és az elfogadó közösség – közül legalább az 
egyiket. 

Hogyan lesz egy külkereskedelmi végzettség-
gel rendelkező emberből – aki dolgozott a Vi-
deoton gyárfejlesztési részén, később építőipari 
cégek vevőszolgálatán, beruházási és kivitelezési 
feladatokon – egy országszerte ismert egyesület 
elnöke? Ez a belőle áradó tenni akarás, szeretet, 
kitartás és szociális érzékenység eredménye.

– Mindig is szociálisan érzékeny voltam, és az 
egyik beszélgetésünk után dr. Karádi Zsuzsa 
barátnőmmel, engedélyt kaptam a Kikindai úti 
gyermekotthon akkori igazgatónőjétől, hogy 
heti egy alkalommal önkéntesként játszhassak 
a gyerekekkel – meséli Ildikó. – Az fogalmazó-
dott meg bennem, hogy úgy tudunk magunk-
ból adni, hogy nem kerül semmibe. Voltak akkor 
olyan gyerekek, akik 4-5 évesen még nem beszél-
tek, nem voltak teljesen szobatiszták, sosem vol-
tak az utcán előtte, vagy nem tudtak lépcsőzni, 
hiszen akadálymentes környezetben nevelték 
őket. Itt indult be az én fantáziám, hogy mit le-
hetne csinálni. Barátainkkal önkéntes alapon, 
saját finanszírozással béreltünk egy buszt, és el-
vittük bábelőadásra a gyerekeket, akiknek nagy 
része addig még sosem ült járműben. Az állami 
gondozott gyerekek magát a mesét sem értették 
igazán, hiszen mikor megemlítették, hogy olyan 
színű, mint a málna, számukra ez ismeretlen 
volt, ugyanis addig nem találkoztak sosem ezzel 
a gyümölccsel. Sok mindent adott ez a bábelő-
adás. Ismerősökkel elkezdtünk beszélgetni, ho-
gyan lehetne ingergazdagabbá tenni az állami 
gondozott gyerekek életét. Egyszerű ötleteink 
voltak: vigyük el őket a városba sétálni, galambot 
kergetni, kirándulni. Amikor már a saját családi 
költségvetésünk nagy részét arra fordítottam, 
hogy kartonos mennyiségű üdítőket, több kiló 
gyümölcsöt vittem a gyerekeknek, akkor kezd-
tem el gondolkodni, hogy valahonnan pénzt 
kellene szerezni. Így jött létre a civil szerveztünk 

1999 júliusában, tíz magánszeméllyel.
Jelenleg 25-30 fő az egyesület tagsága, és a 

támogatott gyerekek száma ötszáz körüli. A csa-
patban mindenki önkéntes, de néhány pályázat 
keretében tudtak már főállású szakembert is 
alkalmazni egy ideig. Az egyesület tagjai olyan 
emberek, akik nemcsak átérezték ezeknek a gye-
rekeknek a nehéz sorsát, hanem tevékeny szere-
pet vállalnak abban is, hogy az otthonok lakóinak 
örömet, meglepetést szerezzenek, életükbe sze-
mélyes törődést, szeretetet vigyenek.

Támogatóik az egyesületi tagok ismerősi kö-
réből kerülnek ki, és mindig a gyerekek javát 
szolgálják. Többek között Kovács Árpád festő-
művész-tanár is alapító tagja az egyesületnek, és 
kezdetektől fogva segíti a szervezetet.

– Az első időkben vizuális játszóházat tartot-
tunk hetente a bentlakóknak, mert az állami 

gondozott gyerekek sorra széttépték az általunk 
bevitt mesekönyveket, hiszen korábban nem ta-
lálkoztak a papírral. Úgy kezdődött a vizuális ját-
szóházunk, hogy megtanítottuk az ötéveseknek, 
hogyan kell megfogni a ceruzát. Ha akkor több 
inger érte volna ezeket a gyerekeket, nem csak 
a speciális iskolákban, hanem normál iskolákban 
is megállták volna a helyüket. Könnyebben bol-
dogulnának most az életben önállóan, ha több 
szakma közül választhattak volna akkor – mondja 
hozzá Janó Andorné.

A szervezet egyik kiemelt feladata ma már a kü-
lönböző helyen állami gondozásban élő testvérek 
számára testvértalálkozók, testvértáborok szer-
vezése. Napjainkban már gyerek-gyerek között is 
lehet láthatás, de sajnos sokszor előfordul, hogy 
testvérek nem tudnak több napot együtt tölte-
ni, vagy nem is tudnak a másik hollétéről. Nincs 
lehetőségük egymást jobban megismerni, pedig 
ezeknek a gyerekeknek a lelki kötődés sokat szá-
mít. Sajnos ritkán fordul elő, hogy egyszerre vagy 
egy helyen tudják elhelyezni a testvércsokrokat, 
akik sokszor 5-8 főből állnak. Van olyan sikertör-

„Úgy tudunk magunkból adni,
hogy nem kerül semmibe…”

ténet is, ahol a tagok segítségével ismerte meg 
egymást egy többtagú testvérpár - és ma egy al-
bérletben laknak, dolgoznak és segítik egymást. 

Vannak állandó, folyamatosan működő prog-
ramok, melyeket az egyesület szervez és finan-
szíroz heti, illetve havi rendszerességgel: képes-
ségfejlesztő foglalkozások, önismeretet fejlesztő 
képzések, úszás- és táncházi oktatás, kutyás terá-
pia. Színházi (kicsiknek bábszínházi) látogatások, 
rendszeres sportfoglalkozások és kirándulások, 
gyermekek meglátogatása és névnapjuk megün-
neplése.

– Igény esetén az életkezdéshez is próbálunk 
segítséget nyújtani - legyen az állás- vagy al-
bérletkeresés. Kapcsolatokon, felajánlásokon 
keresztül tudunk adni a gondozásból már kike-
rülő fiataloknak sportszereket, bútort, háztartási 
eszközöket, ruhákat, könyveket, de tartós élelmi-
szerre is mindig nagy igény van. Nagyon jó a kap-
csolatunk az élelmiszer bankkal, de saját magunk 
is gyűjthetünk évente egyszer-kétszer a nagyobb 
bevásárló központokban. Az egyesületet úgy kell 
elképzelni, mint egy jó szülőt: mindig arra figye-
lünk jobban, akinek a helyzete megkívánja. Volt 
olyan, hogy egy kikerült fiatalnak nem sikerült 
odaérni egy állásinterjúra, mert nem ismerte a 
várost eléggé, vagy nem volt pénze buszjegyre, 
hogy megjelenjen az első nap. Sokszor találko-
zunk azzal is, hogy ha bekerül egy volt állami 
gondozott a kórházba, nincsen semmije, nem 
látogatja senki.  Nincsen papucsa, törölközője, fé-
sűje. Vannak orvos tagjaink, akik kapcsolataikon 
keresztül segítik a gyerekek gyógyítását, adott 
esetben az egyesület által finanszírozva állják az 
orvosi és utazási költségeket. Vannak látszólag 
megoldhatatlan feladatok, mint például epilep-
sziás fiatalnak elhelyezkedni - mert hiába be-
csületes, értelmes, van több szakmája, mégsem 
veszi fel az üzemorvos sehova. Nem egyszerű a 
gyerekvédelemben tevékenykedni, és sokszor 
nem a gyerekek miatt - de értük nem engedhe-
tem meg, hogy feladom.

A „Vigyázó kéz” Gyermekvédelmi Egyesület a 
rendőrséggel közösen nagy hangsúlyt fektet a 
bűnmegelőzési és áldozattá válást megelőző 
programokra. Bár évek óta beszélnek a szakmán 
belül egy olyan hely fontosságáról Fejér megyé-
ben, ahol a bűnelkövető kiskorú fiatalokat külön 
lehetne választani az árva, félárva állami gondo-
zott fiataloktól, jelenleg nincs ilyen.

– Amit mi csinálunk az egy szolgálat, amiben a 
tagokon kívül több mint hatvan, többségében 
Székesfehérváron dolgozó, tanuló önkéntes is 
segít. Nem lehet abbahagyni. Mi ezt vállaltuk. 
Sok a munka, de látjuk a hasznát, és nagyon sok 
örömet is ad. 

Az egyesület tagjai továbbra is hisznek a példa 
mozgósító erejében és abban, hogy lassan, de 
biztosan növekedni fog a köréjük gyülekező se-
gítőkész emberek tábora. S ha így lesz, akkor nő 
a remény és az esély arra, hogy az állami gondo-
zásban élő gyerekek és fiatalok is értékes, lelkileg 
kiegyensúlyozott, képzett tagjai legyenek a tár-
sadalomnak.

Zsida-Domokos Andrea
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Az erdő- és vadgazdálkodás mellett fa- és vad-
húsfeldolgozással, közjóléti tevékenységekkel, 

erdei iskola fenntartásával foglalkozik a VADEX Me-
zőföldi Erdő- és Vadgazdálkodási Zrt. a térségben. 
A cég a társadalom felé is elkötelezett: folyamatos 
fejlesztések, programok zajlanak a területükön, 
sőt, egy nagymértékű erdősítés is megvalósul a 
jövő évtől Székesfehérvár körül, önkormányzati 
összefogással. 

„Az erdőnek hármas funkciója van: gazdasági, 
védelmi, üdülési. Nekünk az a feladatunk, hogy 
mindezt fenntartsuk, biztosítsuk – mondja Tóth 
Károly termelési vezérigazgató-helyettes. – A gaz-
dasági rész jelenti a fakitermelést és a vadgaz-
dálkodást, a védelem a talaj, a növényzet, az ál-
latállomány védelmét jelenti, az üdülési funkció 
pedig a turizmust, az erdei iskolát.”

Gazdasági funkció
A VADEX tizenkilencezer hektár állami erdőte-
rületet kezel, ide tartozik a Bakony, a mezőföldi 
erdősztyepp jellegű területek és az árterek.  Er-
dőgondnoki rendszer szerint működnek, vagyis 
központi irányítással, tízéves üzemterv alapján 
dolgoznak, ez határozza meg, mely területeken 
végeznek fásítást vagy éppen fakitermelést.

„Az üzemterv alapján tudjuk, mikor, melyik te-
rületen végezzük a fakitermelést. Magát a mun-
kát megbízott vállalkozók végzik, ők rendelkez-
nek a megfelelő gépesítéssel, ők is szállítják el a 
vevőhöz a terméket. Az utóbbi időre jellemző, 
hogy óriási igény van a fára, nemcsak kereske-
dői, hanem lakossági szinten is, így jelenleg nin-
csenek készleteink: amint kitermeltük a fát, már 
viszik is a vevőknek. A klasszikus piaci szerep-
lőkön kívül az önkormányzatokkal is van meg-
egyezésünk, ez az úgynevezett szociális tűzifa, 
amikor rászoruló családok kapnak fát kedvezmé-
nyes áron, kormányzati támogatással” – mondja 
Tóth Károly.

A kivágott erdőket természetesen pótolni kell. 
Intenzív erdősítési munka is folyik a VADEX terü-
letén, sokat segít ebben a közmunka program. 
Az erdősítést, a sarlózást, a kapálást a közmunká-
sokkal oldják meg a térségben. 

„Társaságunk másik kiemelt ágazata a vad-
gazdálkodás, melynek során az erdő és a vad 
összhangját, stabil egyensúlyát valósítjuk meg 
vadaskertek által. Olyan erdőterületeket jelö-
lünk ki, ahol az erdő kora, szerkezete, a fafajok 
lehetővé teszik a magasabb számú vadállomány 
tartását is. Elsődleges a vaddisznóhajtás, magas 
számban értékesítjük még a gímszarvasokat és a 
dámszarvasokat, kevésbé jellemző az őz, az ap-
róvadak közül pedig a fácán és a nyúl a jellemző. 
Két kuriózummal is rendelkezünk, amelyek csak 
nálunk találhatóak meg Magyarországon: ez a 
szikaszarvas és a vadpulyka” – teszi hozzá a ter-
melési vezérigazgató-helyettes.

Kilenc vadaskerttel rendelkezik a VADEX, ezek 
többsége vegyes vadas, és majdnem mind-
egyikben található vadászház. Elsősorban Né-
metországból, Spanyolországból, Ausztriából, 
Oroszországból, Luxemburgból, az USA-ból, 
Angliából, Hollandiából érkeznek vadászok, de 
jelentősek a hazai érdeklődők is. 

Mindezek mellett a társaság egyik első számú te-
vékenysége a vadhúsfeldolgozás. Soponyán talál-
ható az az üzem, amely a nagyrészt a Dunántúlról 
beszerzett húsokat feldolgozza, csomagolja, és 
szállítja exportra. „A nyugati országokban szeretik 
a magyar vadhúst, mert nagyon jó minőségű, nagy 
rá a kereslet. Ehhez kapcsolódóan működtetjük az 
Erdei Delikátesz boltot itt, Székesfehérváron. Az a 
célunk, hogy a háziasszonyok megtaláljanak min-
dent egy helyen, ami egy hétvégi főzéshez szük-
séges. Legyen ez bármilyen vadhús a ragutól az 
őzgerincig, vagy az erdei gyümölcsök, fűszerek, 
lekvárok” – mondja Tóth Károly. 

Védelem
„Az erdőknek van egy klímaszabályozó szerepe” 
– kezdi sorolni a védelmi funkciókat a termelési 
vezérigazgató-helyettes. – Csökkentik a talajeró-
ziót, a fák gyökerei megkötik a lezúduló csapa-
dékot, nem engedik például, hogy megcsússzon 
egy partfal. Oxigéntermelő, valamint széndioxid 
megkötő képessége van az erdőnek. Búvóhely, 
fészkelő hely, táplálkozási hely az itt lakó élőlé-
nyeknek. Azt szokták mondani, hogy az erdőben 
mindig jobb az idő, mint nyílt terepen, mert a fák 
árnyékolnak, hűvöset adnak, megállítják a szelet. 
Éppen ezért jövőre kezdünk el egy nagyszabású 
fásítási akciót a székesfehérvári önkormányzat-
tal közösen. Gyakorlatilag a debreceni Nagyer-
dőhöz hasonló parkerdő rendszere lesz Fehér-
várnak. A város felett a Móri-árok húzódik, ezért 

„Az erdő és a vad összhangját tartjuk szem előtt”
Szerteágazó tevékenység a VADEX-nél

meglehetősen szeles, amit a fák mérsékelnének. 
Magas a gyárak, az autók szén-dioxid kibocsátá-
sa, az erdő meglétével mindez csökkenne. Nem 
beszélve arról, hogy Feketehegyen és környékén 
mindig gondot okoz a talajvíz. A fák gyökerei 
megkötnék ezt, felszívnák és elpárologtatnák, 
ezáltal stabilizálódna a vízgazdálkodás is a terü-
leten. Jövő tavasszal kezdődnek el a munkálatok 
a nyugati elkerülő út, valamint a Zámoly - 81-es 
főút háromszögének területén. Így észak-észak-
nyugati irányban egy, a sárpentelei erdőhöz ha-
sonló, kerékpár- és sétálóúttal rendelkező erdő-
testet alakítunk ki az önkormányzattal közösen. 
Az erdő a városból mind busszal, mind gyalog, 
mind kerékpárral jól megközelíthető lesz. Körül-
belül 2020-ra már összefüggő erdővel fog ren-
delkezni Székesfehérvár.”

Üdülés
A Pákozd-Sukorói Arborétumban, a Gaja-völgyi 
Tájcentrumban, a kisgyóni erdőségekben, 
Sárpentelén, valamint a Soponyai Ökoturisztikai 
Központban találhatóak azok a VADEX területek, 
amelyeket rengeteg turista látogat meg minden 
évszakban. „Folyamatos fejlesztések zajlanak 
ezeken a területeken. Az idei újdonságaink közé 
tartozik a kerékpárút rendszer a kisgyóni erdők-
ben, valamint jelenleg is épül a fehérvárcsurgói 
Károlyi kilátó, amelyről az egész Gaja-szurdokot 
végig be lehet majd látni Balinkától a csurgói 
víztározóig. A zászlóshajónk pedig, mondhat-
nám, a társaságunk jelképe lesz a velencei Ben-
ce-hegyi kilátó, egy  húsz méter magas vasbeton 
építmény. Ez a VADEX legnagyobb fejlesztése, 
amelyet valaha is létrehozott turisztikai célból. A 
munkálatok még az idén elkezdődnek, és remél-
hetőleg jövő tavasszal át is tudjuk adni a kilátót.”

Simon Rita

A Gilice Erdészeti Erdei Iskola és Óvoda évek 
óta működik a VADEX gondozásában. A kínált 

programok segítségével az óvodás korcsoporttól 
a felnőtt korosztályig megismerkedhetnek az 
érdeklődők a környék növény- és állatvilágával, 
valamint kultúrtörténeti érdekességeivel. Tavaly 
óta a Soponyai Ökoturisztikai Központban műkö-
dik az iskola. Foglalkoztató terem, kiszolgálóegy-
ségek, múzeum, nagyvad-bemutató, különböző 
tanösvények várják az érdeklődőket. Az iskolát 
Fajkuszné Bodrogi Zsuzsanna közjóléti osztályve-
zető koordinálja. 

– Miért indította el a VADEX ezt az iskolát?
– Mindig is fontos szempont volt az, hogy meg-
ismertessük és megszerettessük a természetet a 
gyerekekkel, azt a környezetet, amely körbeveszi 
őket. És ha már szeretik és megértik, akkor vigyáz-
ni is fognak rá. Különböző modulokat kínálunk, 
amelyeket a Nemzeti Alaptanterv alapján alakí-
tottunk ki. Figyeltünk arra, mikor melyik program 
milyen kompetenciát fejleszt, megvalósítva a mo-

dern környezeti nevelést. A néhány órás elfoglalt-
ságtól kezdve akár több napos ismeretterjesztő 
programokat is kínálunk az érdeklődőknek.

Játszva tanulni

Augusztus utolsó hétvégéjére is különle-
ges programokat hirdetett a Tourinform 
Iroda. Péntek este különleges, fáklyás 
éjszakai sétára várják az érdeklődőket, 
szombaton délelőtt Fehérvár történel-
mi értékeivel ismerkedhetnek a résztve-
vők, szombat délutánon pedig kisvonat-
tal kirándulhatnak a Bory-várba.

AUGUSZTUS 28. 21:00
Fáklyás körbevezetés a Belvárosban
Találkozási pont: Országalma
Egyórás különleges fáklyás idegenvezetésen 
vehetnek részt az érdeklődők az éjszakai bel-
városban, a Nemzeti Emlékhely Szent István 
mauzóleumában, melynek díja 600 Ft/fő. 

AUGUSZTUS 29. 10:00
Szent István Nyomában
Találkozási pont: Országalma
Ismerkedés a város történelmi értékeivel és a 
Szent Korona hiteles másolatának megtekin-
tése a Városházán egy másfél órás program 
keretében. Részvételi díj: 600 Ft/fő

AUGUSZTUS 29. 16:00
Kisvonatos kirándulás
Találkozási pont: Országalma
Kétórás kirándulás idegenvezetéssel a Bory-
várba, melynek részvételi díja 2000 Ft/fő.

A városnézésekről további részletek a 
Székesfehérvári Tourinform iroda Facebook 

oldalán találhatók.

Garantált város-
néző programok

SZEPTEMBER 9. 15:00
Rác utca, Szerb Ortodox templom

Az Alapítvány a Magyar Műemléki Topo-
gráfia Támogatására folytatja nagy sike-
rű műemléki sétáit. A júniusban tartott Rác 
utcai séta folytatásaként ezúttal a Szerb 
Ortodox templomot és a székesfehérvári 
szerbség történetét ismerhetik meg az ér-
deklődők. A program során levetítésre ke-
rül a templomban egy, eddig még be nem 
mutatott, 1987-ben forgatott amatőr film, 
amelyet Kovács Jenő készített két társával 
Bobory Zoltánnal és Magyarits Andrással a 
Belvárosról és a Rác utcáról.

A rendezvény ingyenes, de előzetes
regisztrációhoz kötött, melyet a

topografia@echomail.hu e-mail címen,
vagy a +36-30/607-4729-es telefonszámon 

tehetnek meg.

Műemléki séta a 
Rác utcában II.

– Miért tartja hasznosnak az Önök által kínált 
programokat?

– Elsődleges szempontunk, hogy játszva ta-
nuljanak a gyerekek. A játszva, testközelből 
szerzett tapasztalat sokkal könnyebben rög-
zül és tovább marad meg. Például, „A nádak, 
vizek lakói” modul keretében végigmegyünk 
egy tanösvényen, és távcsővel megfigyeljük a 
madarakat. A látottak kapcsán felmerült kér-
déseikre azonnal választ kapnak a gyerekek. 
A „Fenntartható fejlődés-megújuló energia-
források” témakörnél a napelem gyakorlati 
működésével ismerkedhetnek meg: ahogy a 
napelemes kút friss vízzel látja el a vadpulyká-
kat. Ennek kapcsán megbeszéljük a megújuló 
energiaforrások fontosságát.

– Partnerek ebben az iskolák?
– Természetesen. Az István Király és a Vörösmarty 
Általános Iskolával együttműködési szerződésünk 
is van, de a város és a térség sok iskolája visszajáró 
vendégünk.

Simon Rita
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„Nagyon örülünk, amikor azt látjuk, hogy számít a véleményünk”
Meglepődne-e vajon bárki is, ha azt mondanám, 

hogy a Facebook nevezetű közösségi portálon 
van egy olyan közösség, hogy „Palotavárosi Játszó-
téri Anyukák Zárt Csoportja”? Ugye, nem. Hát akkor 
mondom, mert tényleg van ilyen. És miért ne len-
ne? A közösségi kommunikáció gyors is, hatékony 
is, az anyukák pedig jó hangulatú közösséggé ková-
csolódhatnak a segítségével. Persze, a személyes 
találkozás is fontos – de arra is megvan a helyszín: 
a játszótér. A csapat létrejöttéről és terveiről az 
egyik alapítót, Milis Ilonát kérdeztem.

– A csapat elnevezése arra enged következ-
tetni, hogy a Palotaváros játszóterein alakult 
ki az ismeretség a tagok között…

– Ez pontosan így történt. Mindannyian azonos 
érdeklődésűek vagyunk, hiszen az érdeklődé-
sünk középpontja jelenleg a gyerek, az első há-
rom év valamelyik időszakában. Ez hozott össze 
minket, értelemszerűen valamelyik játszótéren, 
ahol elég sok időt töltünk a gyerekekkel. 

– Szemtelenség, ha azt kérdezem, hogy a 
csoport a gyerekek érdekeit szolgálja-e, vagy 
inkább az anyukákét?

– Nem szemtelenség egyáltalán, sőt, jó a kérdés, 
hiszen könnyen lehet, hogy az anyukákét is. A kö-
zös érdeklődés azt is jelenti, hogy közösen kere-
sünk programokat, rendezvényeket - koncertek, 
kirándulások ezek leginkább, ahová családostól 

lehet menni. Ami pedig azt jelenti, hogy a csa-
ládok is megismerkednek, új barátságok jönnek 
létre, és ettől egyre inkább erősödik a közösség. 

– Mekkora a csapat, ha mindenkit beleszá-
molunk?

– Most már közel harminc család csatlakozott, 
ami azt jelenti, hogy nagyjából száz főről beszél-

hetünk összesen. És bár ez a Facebookon egy 
zárt csoport, azért száz ember véleménye már 
komoly dolognak számíthat, szerintem nagyjá-
ból bármilyen témában. És ha közösen akarunk 
valamit megvalósítani, akkor a csapaton belül 
könnyen találunk segítséget, támogatást.

– A száz fő önmagában is szép szám, és a cso-

A Jancsár utcában található Székesfehérvár első 
szociális péksége, ahol a szociálisan rászoru-

lók tíz százalékos kedvezménnyel vásárolhatnak 
alappékárukat és alapélelmiszereket, például 
tejet, lisztet, cukrot és tésztát. A „Szociális gazda-
ság fejlesztése” pályázati konstrukció keretében 
megvalósult projekt során hat hátrányos helyzetű 
embernek is sikerült munkahelyet teremteni.

A Jancsár utca 49. szám alatt található bolt-
ban a szociális rászorultságot igazolók tíz szá-
zalékos kedvezménnyel tudnak vásárolni – a 
kedvezményt a szociális rászorultságot igazoló 
kártyával rendelkezők vehetik igénybe. Az üz-
let létrehozását kezdeményező Adományozók 
Szociális Szövetkezet Ellenőrző Bizottságának 
elnöke, Horváth Ildikó május elején, a pékség 
megnyitásakor úgy nyilatkozott: az elmúlt húsz 
év tapasztalata alapján úgy gondolja, nagyon 
sokan fogják felkeresni az újonnan nyíló bol-
tot, amely óriási segítséget jelenthet a nehéz 
helyzetben lévőknek. Hasonlóan fogalmazott  
Székesfehérvár alpolgármestere, Róth Péter is, 
aki elmondta: a szociálisan rászorulók részére 
kialakított péktermékek boltjának megnyi-
tása egy nagyon fontos, hiánypótló feladat a 
városban. „Örömteli dolognak tartom, hogy a 
megfelelő igazolással a rászorulók itt kedvez-
ményesebben tudnak az alapvető élelmisze-
rekhez jutni. Remélem, hogy a szociális tevé-
kenység ellátásán túl gazdasági értelemben is 
fenntartható marad a bolt a jövőben” – fogal-
mazott az alpolgármester.

A május elején megnyílt boltba betérők alap- 
pékárukat, így kenyeret, kiflit, zsemlét, töltött 
és töltetlen termékeket, alapélelmiszereket 
(tészta, tej, cukor, liszt), valamint frissítő üdí-
tőket is vásárolhatnak. Az élelmiszerek az Alba 
Kenyér Sütőipari Zrt. és a Szent István Mező-
gazdasági és Élelmiszeripari Szakképző Iskola 
jóvoltából jutnak el a Fini Pékségbe. 

forrás: www.szekesfehervar.hu

Szociális pékség
Székesfehérváron

A Szent István-i szellemiséghez méltó kezdemé-
nyezés jegyében a Szent Korona mellé került 

az Országalma hiteles másolata Székesfehérvá-
ron. Az ereklyéket immár együtt tekinthetik meg 
az érdeklődők a Városháza emeleti Díszfolyosóján. 
A másolatokat készítő Metal-Art Nemesfémipari 
Zrt. és a város együttműködése folytatódik, a jö-
vőben a jogarral egészül ki a koronázási ékszercsa-
lád a királyi városban. A részletekről a helyszínen 
rendezett sajtótájékoztatón számolt be dr. Cser-
Palkovics András polgármester, dr. Bóka Viktor 
jegyző és dr. Szalai Gábor, a cég vezérigazgatója.  

A Szent Korona hiteles másolata a 2013-as Szent 
István Emlékév legfőbb programjára, az augusz-
tusi Királyi Napokra érkezett Székesfehérvárra. A  
városvezetés célja volt, hogy az ereklye végleg itt 
maradhasson, ennek jegyében közadakozás in-
dult, és összegyűlt a megvásárláshoz szükséges 
mintegy 13 millió forint. Az ereklyét a Városháza 
Díszfolyosóján, az Aba Novák secco előtt, egy 
speciális, a látogatók által körüljárható széfben 
helyezték el, megtekintésére azóta is igen nagy 
az érdeklődés.

Augusztusban pedig egy újabb darabbal, az 
Országalma hiteles másolatával gazdagodott a 

város, melyet a koronához hasonlóan szintén a 
Metal-Art Nemesfémipari Zrt. szakemberei ké-
szítettek kizárólag kézi megmunkálással, mint-
egy öt hónap alatt. 

– A Metal-Art Zrt. ötvös mestereinek köszön-
hetjük a Szent Korona másolatot, amely nagyon 
sok látogatót vonzott az elmúlt két évben a 
Városházára. Már korábban megfogalmaztuk, 
hogy szeretnénk a céggel történő együttmű-
ködést folytatni, és együtt látni a koronázási 
ékszercsaládot Székesfehérváron. Egy újabb 
darabként helyeztük el az Országalma máso-

latát a korona mellé. Nem véletlen, hogy az év 
ezen időszakában tettük mindezt, mert egy-
értelműen jelezni kívánjuk, hogy augusztus 
20-ai ünnepségek Székesfehérvárhoz kötnek 
mindenkit, aki ismeri és tiszteli a magyar tör-
ténelmet. Az Országalma egyszerre nemzeti 
és székesfehérvári szimbólum is” – emelte ki 
a sajtótájékoztatón dr. Cser-Palkovics András 
polgármester, aki bejelentette, hogy a város az 
ékszercsalád újabb darabjaként a királyi jogar 
másolatát is megrendeli. Pontos műleírás hiá-
nyában ennek elkészítése nehezebb lesz, így 
elsőként tudományos feltárásokat kell végezni 

A Szent Korona mellett az Országalma hiteles 
másolata is megtekinthető a Városházán

Szülinapi parti a családokkal – a képen a Nánási, a Vágner, a Kovács, a Zsetnyai, a Páncél, a Bóka, a Szentes és 
a Hesz család

port nyilván bővülhet is. Lehet ebből egyfajta 
érdekérvényesítő erő? Amely felléphet azért, 
hogy legyen, mondjuk több gyerekbarát ét-
terem, vagy adjon a városban több koncertet 
az Alma Zenekar…

– Pontosan erről van szó. Amikor például 
megismerkedtünk Ungváry Árpáddal, ő azt 
mondta: nagyon szívesen meghallgatná a 
véleményünket, hogy mi az, ami a mi szem-
szögünkből hiányzik a Palotavárosban. Van is 
erre egy jó példa: amikor aktívan dolgoztunk, 
mindannyian másképp néztünk egy játszó-
térre, mert csak elmentünk mellette. Most vi-
szont a mindennapjaink része, és tudjuk, hogy 
sokszor nagyon hiányzik egy ivókút. Nagyon 
örülünk, amikor azt látjuk, hogy számít a véle-
ményünk, és előre mozdíthatjuk vele a lakókö-
zösség életét. 

– Előfordulhat, hogy ebbe az irányba, a kö-
zösségi érdekérvényesítés felé mozdulnak el?

– A kezdeti célunk az volt, hogy jól érezzük ma-
gunkat…

– Ez nem kizáró ok.
– Bizony nem. És ha már egyszer lehetőség van 
rá, akkor úgy gondolom, hogy legyünk tudato-
sak, és segítsük egymást. Lehet, hogy csak egy 
ötlettel, néhány jó szóval – de van, amikor csak 
ennyi kell.

Török Péter

– ennek érdekében megtették a szükséges lé-
péseket a Nemzeti Múzeum felé.

Az újabb koronázási jelképet dr. Bóka Viktor 
jegyző mutatta be. Elmondta: a másolat 17,9 cm 
magas, 8,9 centiméter széles, 925 ezrelék finom-
ságú ezüstből, arany borítással készült, az ere-
detivel teljesen azonos módszerrel, két félgömb 
összeillesztésével. Súlya mintegy 300 gramm, a 
gömbrész oldalát a négyszer vágott pajzs díszíti 
az Árpádok és az Anjouk címerével. „A jogarral 
kiegészülve egészen unikálissá válhat a koro-
názási ékszercsalád, hiszen valamennyi jelkép 

hiteles másolata megtalálható lesz Székesfehér-
váron” – fogalmazott a város jegyzője.

– Az újabb együttműködés nemcsak Székesfe-
hérvárnak, hanem a Metal-Art Zrt.-nek is nagyon 
fontos. Magyarországon és szerte Európában a 
kézművesség sajnos már nem tartozik a legin-
kább megbecsült szakmák közé. Az ilyen közös 
munkák nagyon sokat segítenek abban, hogy 
mesterségünket megőrizhessük. Cégünk min-
dent meg fog tenni annak érdekében, hogy jö-
vőre a jogart is át tudjuk adni Székesfehérvárnak 
– mondta dr. Szalai Gábor vezérigazgató.

forrás: okkfehervar.hu
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Játszótéri közösségből alakult néhány hónapja 
szociális egyesület a Palotavárosban. Célja, 

hogy a városrészben élők tartalmasan tölthessék 
el szabadidejüket.

A Palotavárosiak a Palotavárosért Szociális Egye-
sület Ungváry Árpád elnökségével alakult meg 
tizenkét taggal, még februárban. A Cserepes 
közben évek óta működik egy csapat, amely év-
ről évre programokat szervez, családi napokat 
tart, szabadtéri sütögetésen vendégeli meg az 
embereket. Ez a baráti társaság gondolta úgy, 
hogy létrehoz egy egyesületet, amely a Palota-
városban élőkért dolgozna.  

Ungváry Árpád elnök az egyesület működése 
kapcsán elmondta: „Elsődleges célunk, hogy 
segítsünk a Palotavárosban élőknek. Amint lesz 
irodánk, kialakítunk egy információs pontot – 
bárki fordulhat majd hozzánk, akinek gondot 
okoz a mai világ elektronikus útvesztője. Segíte-
ni szeretnénk az idős embereknek is, akik csak 
annyit igényelnek, hogy valaki rájuk nyissa az 
ajtót, és elbeszélgessen velük hétvégén. Egy 
klubhelyiséget is szeretnénk kialakítani, aho-
va betérhetnek a fiatalok. Olyan programokat, 
kulturális rendezvényeket kínálunk majd, ame-
lyekkel hasznosan tölthető el a szabadidő. Több 
olyan tagunk is van, aki rendezvényszervezés-
sel foglalkozik, rendkívül kreatívak, sok ötletük 
van arra, milyen programokat kínáljunk majd 

Palotavárosiak a Palotavárosért

az embereknek. Jelenleg a szociális vonalunk 
működik: jó kapcsolatot ápolunk a Szegénye-
ket Támogató Alapítvánnyal és az Ifjúság a Jövő 
Családjaiért Egyesülettel. Amikor adományokat 
osztanak, megkeresnek minket, és mi juttatjuk 
el a látókörünkben lévő rászorultaknak a fel-
ajánlásokat. Jelenleg tizennégyezer ember él 
Palotavárosban, tehát lesz feladatunk bőven. 
Szeretnénk együttműködni az önkormányzat-
tal, a városrész képviselőivel is, hiszen ők ismerik 
legjobban a körzetükben élőket.”

Ékes Fehérvár – a Palotaváros
A z Echo Innovációs Műhely Agora Vidékfejlesz-

tési Alapítványa és együttműködő partnere, a 
2011-ben létrehozott Alapítvány a Magyar Műemléki 
Topográfia Támogatására a Kárpát-medence épített 
örökségének teljes feldolgozását tűzte ki célul, a 
2009-ben megjelent „Székesfehérvár műemléki 
topográfiája” című kötet mintájára. Az eddig fel-
dolgozott anyag alapján most néhány palotavárosi 
emléket mutatunk be.

A városrész kialakulása
A „török” hódoltság idején kialakult az egyes nép-
csoportok és foglalkozási ágak különélése, amely 
a felszabadulás után is megmaradt. A szerbek és 
a magyar iparosok a Rác-/Palotavárosban tömö-

Jelentősen javultak a közlekedési feltételek, és 
a környéken élők életminősége is jobb lett a 

Deák Ferenc – Horvát István utca kereszteződé-
sében elkészült körforgalomnak köszönhetően. A 
körforgalom műszaki átadásán, augusztus elején 
Molnár Tamás, a 4. számú választókörzet önkor-
mányzati képviselője elmondta: ősszel befejező-
dik a a környék rendezése, és biztonságossá teszik 
a közlekedést a Kodály Zoltán Általános Iskola, 
Gimnázium és Alapfokú Művészeti Iskola előtti 
területen is. 

Székesfehérvár első körforgalma 1997 szep-
temberében készült el kísérleti jelleggel a Deák 
Ferenc – Horvát István utca találkozásánál. A 
körforgalmi közlekedés számos előnnyel jár, 
nem véletlen, hogy az elmúlt időszakban több 
nagy forgalmú útkereszteződést építettek át 
ilyen módon Székesfehérváron. A Saára Gyula-
programban elkészült, tizenhatmillió forintos 
legújabb fejlesztés június közepén kezdődött, 
felújították az útburkolatot és az utak szegé-
lyeit, folyik a parkolóhelyek kialakítása, majd az 
ősz folyamán növényeket telepítenek a körfor-
galom központjába – mondta Molnár Tamás. 

Elkészült a körforgalom a Deák Ferenc – 
Horvát István utca kereszteződésében
Szép környezet, kevesebb a zaj- és porterhelés

Hozzátette: „Korábban sok bejelentést kaptam 
az utak mellett élőktől, hogy a piros lámpánál 
várakozó gépkocsik nagyon kellemetlen zaj- és 
porterhelést jelentenek. A körforgalom kialakí-
tásával, a közlekedés folyamatossá tételével ez 
a probléma megszűnik, sőt, már az építkezés 
ideje alatt számos pozitív jelzés érkezett a la-
kóktól, hogy érzik és üdvözlik a változást.” 

A képviselő elmondta: a körforgalom környe-
zetének rendbetétele mellett még egy fontos 
beruházásra készülnek a körzetben, hiszen au-
gusztus végéig átalakítják a Kodály Zoltán Álta-
lános Iskola, Gimnázium és Alapfokú Művészeti 

Iskola előtti területet, hogy biztonságosabbá 
tegyék a közlekedést gyalogosok és az autósok 
számára egyaránt.

forrás: okkfehervar.hu
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rültek, a földművelő családok a Budai külváros-
ban alakítottak ki egyfajta falusias negyedet. A 
belvárost, elsősorban az elhagyott török házakat 
a helyőrség, a német tisztek, az egyház és az új 
német telepesek foglalták el. A Palotavárosban 
főleg a vízigényes szakmák képviselői telepedtek 
meg: vargák, csizmadiák, szűcsök, tobakok, csa-
pók. Más szakmák részben a mezőgazdasághoz 
kapcsolódtak: kovács, lakatos, fazekas, mészáros, 
szabó, gombkötő, süveges, kőműves, ács. Ezeket 
a mesterségeket leginkább magyarok és rácok 
űzték, de németek, sőt még a felszabaduláskor itt 
maradt törökök is éltek itt. A török után kialakuló, 
újjászerveződő céhek egy része a pozsonyi céhek 
kiváltságlevelét vette át. 
A vizenyős területek nem csak a mezőgazdasági 
termelés és az iparűzés lehetőségét biztosították. 
A mocsarak, különösen az Ingovány veszélyeztet-
ték a közegészséget, olyannyira, hogy többféle 
járvány is pusztított a városban. A közegészség-
ügyi viszonyok javítására a város 1785-ben hozott 
először rendeletet a csatornák kötelező tisztításá-
ról. Részben ehhez kapcsolódóan, részben a köz-
lekedés fejlesztése miatt került sor 1930-39 között 
több csatornaszakasz beboltozására. 
A városrendezés kapcsán fontos megemlíteni 
Wüstinger József hites földmérő városi felmérését 
és térképét, amely 1826-ban készült el. 1829-ben 
készült el Urbárium című munkája, amely Palo-
taváros területén 548 házat vagy kerthelyet rög-
zített. A városrész utcanevei részben középkori 
eredetűek, legtöbbjük az adott utcában letele-
pedő mestereket jelöli: Búza piatz, Csapó utsza, 
Hal piatz, Halász utsza, Horog utsza, Jancsárutsza, 
Kenyér utsza, Korona utsza, Palotai utsza, Rátz 

utsza, Selyem utsza, Sóstó utsza, Sütő utsza, Szi-
get, Szömörczeutsza, Szúnyog utsza, Tobakutsza. 
Az 1938-as ünnepi évben sor került a palotavárosi 
háztulajdonosok összeírására. Az utcanevek egyes 
esetekben megváltoztak (pl. Kenyér utcából Tolnai 
utca, Halpiacból Boldogasszony tér, Szigetből Szi-
get utca), a városrész területe új utcákkal, terekkel 
bővült (pl. Gőbel János tér, Bőrgyár dűlő). 

Lakásviszonyok
Palotaváros utcáiban jellegzetesen nyeregtetős, 
hosszú házak álltak. Ezek többsége  a 18-19. század-
ban épült. Az 1920-as években bevezetésre került 
a villanyvilágítás, sok utcában a vízvezeték bent 
volt a házak udvarában. Ahol ez nem volt meg-
oldott, ott a lakók az utca közepén álló közkútról 
hordták a vizet. A házak mindegyike utcafrontra 
épült, amelyre 2 ablakuk nyílt. A háztulajdonosok 
később újabb szobákat, konyhát építettek a csa-
lád vagy éppen a lakók számára. Nem volt ritka, 
hogy egy-egy hosszúra nőtt házban 3-5 család is 
lakott. Egyes részeken háromablakos, háromszo-
bás házakat építettek, melyet egy ember számára 
rendeztek be, a másik kettő azonos méretű volt. 
A jómódú iparosok és kereskedők a telek teljes 
szélességében beépített polgárházakban laktak, 
amelyekben az üzletet vagy a műhelyt az utca fe-
lőli rész egy nagyobb helyiségében rendezték be, 
bejárata közvetlenül az utcáról nyílt.  
A házak falazóanyaga leggyakrabban vályog volt, 
de az I. világháború után több téglaház is épült. 
A régi házak fagerendás mennyezetét a szobák 
és a konyhák falai mellett fehérre meszelték. A 
szobát hajópadlóval burkolták, melyet súroltak, 
de időnként viasszal fényezték is. A konyhákban 
téglapadló volt. Az ablakokra belülre spalettákat 
szereltek, ezzel sötétítettek.
A kertekben több helyen ültettek virágot – pl. 
muskátlit, leandert – cserepekbe, ládákba vagy 
szabadföldbe, sok kertben árnyékot adó sze-

derfa, gesztenye- vagy diófa állt. A kert végében 
voltak a gyümölcsfák és a zöldségfélék. Ezek ter-
mesztésével azok foglalkoztak, akiknek a rétig 
nyúló kertjeik voltak – például a Rác utcaiak.

Mesterségek, mesterek
Az előzményekből adódóan Palotaváros nem 
szűkölködött iparosokban és mesteremberek-
ben, ugyanakkor az itteni lakosság a mezőgaz-
dasági termelésből is kivette a részét. 1938-ban 
kifejezetten földműveléssel, állattenyésztéssel 
10 család foglalkozott: Bakos István, Bódai Fe-
renc, Hanyi János, Máté János, Tiringer Ferenc 
és Viniczay István a Rác utcában, Balogh Ferenc, 
Józsa János, Király János és Meizer Imre a Tátra 
utcában. 
1784-ben Székesfehérváron 519 mester műkö-
dött, akik különösen a Rác elővárosban (Palota-
város) és a Budai külvárosban (Felsőváros) éltek. 
Száz évvel később már 616 mester élt a városban, 
ebből 159 lakhelyéül a Palotavárost választotta. 
A 17 csapó kivétel nélkül itt, a Selyem, Sziget és 
Jancsár utcában dolgozta fel a gyapjút. A város 
16 tímárjából 12 lakott itt, javarészt a Horog és 
Kenyér utcában. Az általuk kikészített bőrt 35 pa-
lotavárosi csizmadiamester használta fel. Mind-
össze egy férficipész működött a városrészben. A 
századfordulón 55 szakmában 225-en tevékeny-
kedtek, főleg saját műhelyükben, alkalmazott 
nélkül. Ekkorra a bőrfeldolgozás is átalakult, hi-
szen már csak néhány tobak és tímármester dol-
gozott, a nyersbőrfeldolgozás a kézműiparból a 
nagyüzemi szinten termelő Weiss és Tull- illetve 
a Kovács Ferenc-féle bőrgyárban folyt. Ugyanek-
kor a csizmadiák létszáma is csökkent, 28 mester 
dolgozott helyi és országos megrendelésre, míg 
a suszterek száma fokozatosan nőtt: 1911-ben 34, 
1936-ban már 44 mester dolgozott Palotaváros-
ban, amely így a csizmadiák városrészéből a susz-
terek városrésze lett.

Csapó utcai családi házak

Tolnai utca építése

Palotaváros az 1882-es kataszteri térképen
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Egy hely, ahol az ismerősök összefuthatnak, jó-
kat beszélgethetnek, miközben bevásárolnak, 

vagy éppen esznek valami finomat. A háttérben 
zene szól, gyerekek kergetőznek a lábak között. A 
Jancsárkert nem titkolt célja az, hogy megidézze 
a régi fehérvári piac hangulatát. Az elmúlt két év 
munkája azt bizonyítja, jó úton járnak.

A napokban ünnepelte fennállásának második 
évét a Jancsárkert. A város szívében működő 
hagyományos termelői piacon szombatonként 
40-50 árus kínálja portékáját. Az ínyencek bátran 
válogatnak a termékekből, hiszen ellenőrzött 
minőségű, házi készítésű élelmiszerek várják a 
vásárlókat. Schultz György az, aki mindezt ösz-
szefogja, ő gondoskodik arról, hogy aki hetente 
betér a „kertbe”, mindig találjon valami újat.

Az ötlet
„A Jancsárkert története 2012-ben kezdődött 
Tatabányán. Az ottani ipari parkban találkoz-
tam Peretsényi Györggyel, ő mondta, hogy 
van egy ingatlana Fehérváron, amit jó lenne 
hasznosítani valamilyen céllal. Szikraként any-
nyit mondott, hogy ő és a családja Móron 
vegyszermentes zöldségeket termesztenek 
a Hétkúti Ökofarmon, a 81-es mellett. Tulaj-
donképpen ebből a szikrából lett a nagy tűz. 
Peretsényiék a fő foglalkozásuk mellett gazdál-
kodnak, a felesleget pedig eladják. Vajon hány 
család lehet a megyében, akik hasonló módon 
tevékenykednek? Ekkor merült fel a terme-
lői piac gondolata. Elkezdtem járni a vidéket, 
meglátogattam az országban több helyen 
működő termelői piacot, összegyűjtöttem a 
tapasztalatokat, és belevágtunk 2013 márciu-
sában. Azóta minden héten szombaton várja a 
vásárlókat a Jancsárkert” – tudtuk meg Schultz 
Györgytől.

Jót és jól
A Jancsárkert szervezőjét mindig is e két szó 
motiválta. Schultz György közgazdászként fő-
leg gazdasági, pénzügyi területen dolgozott, 
legyen az éppen vállalatvezetés vagy egy város 
gazdasági életének felvirágoztatása. „Mindig 
az volt a cél, hogy valamilyen módon segítsem 
munkámmal az embereket. Amikor a város-
vezetésben vettem részt, akkor azon munkál-
kodtam, hogy minél több külföldi befektető 
érkezzen Fehérvárra, ezáltal stabilizálódjon a 
gazdasági helyzet, javuljon az itt élők életszín-
vonala. Ez a piaccal sincs másként, gondolok 
itt az árusokra és a vásárlókra is. Őstermelőink 
többsége egzisztenciális okokból árusít, de 
nem elég kiváló minőségű terméket előállíta-
niuk, azt el is kell tudniuk adni. A Jancsárkert 

lehetőséget biztosít arra, hogy összehozzuk 
őket a vevőkkel. A piac egy nonprofit vállalko-
zás, nem kérünk az árusoktól komoly bérleti 
díjat, éppen annyit, hogy fedezni tudjuk a köz-
üzemi számlákat. Anyagi támogatást sehon-
nan sem kapunk, így csak abban bízhatunk, 
hogy egyre többen tudnak a Jancsárkertről. 
Mindig is munkamániás voltam, jelenleg is a 
háttérben tevékenykedek, a piac vonzóvá té-
telében, marketingjében segédkezem, azt ke-
resem, kutatom, hogyan tudom mindezt elérni 
marketing szempontból is. Többször kerültem 
olyan helyzetbe, hogy valamit nulláról kellett 
kezdenem, a Jancsárkert is a példa rá. Egy le-
pusztított, lerombolt, üresen álló csarnokból 
sikerült egy piaci szegmensnek megfelelő 
szolgáltató helyet, kínálatot, értékesítő helyet 
kialakítani a városban.”

A termelők
A Jancsárkert viszonylag kevés árussal kezdte 
meg működését 2013 márciusában. Ma már 
40-50 árus van jelen hetente a piacon, eddig 
összesen mintegy százan fordultak meg a kert-
ben. „Több olyan árusunk is van, aki a kezdetek 
óta jelen van. Ez egy kis piac. Itt könnyebben 
tudnak érvényesülni, meg tudják mutatni sa-
ját arcukat, értékeiket, erősségeiket. Az árusok 
többsége egzisztenciális alapon árul.A kézmű-
vesek között vannak olyanok, akik elvesztet-
ték a munkahelyüket, de jó a kézügyességük, 
és megpróbálják eladni a termékeiket. Az ős-
termelők különösebb képzettség nélkül ter-
melnek úgy, ahogy a nagyszülőktől, szülőktől 

látták, közben betartanak minden szabályt és 
előírást, és egyben magas minőséget produ-
kálnak. Többségük főállás mellett termeszt 
valamit, egy-két olyan árusunk van csak, akinél 
az egész család ezzel foglalkozik. Tehát közös 
bennük, hogy szükségük van erre a pénzre, 
erre a bevételre, amihez a Jancsárkertben 
jutnak. Arra ösztönzöm őket, hogy legyenek 
látványosak, legyenek díszesek a standok, 
hogy odacsalogassák a vásárlókat. Legyenek 
vevőbarátak, kedvesek, segítőkészek, lehessen 
náluk kóstolni. Egy-egy nagy ünnep idején fel-
díszítjük az egész épületet, ehhez nagyon sok 
önkéntes munka kell az árusoktól is, de mára 
egy jó kis közösség alakult ki nálunk, van egy 
törzsgárda, aki szinte minden héten itt van, és 
árul” – teszi hozzá a piac szervezője.

Ínyencek piaca

A termelői piac előnyei:
– Minden termékről el tud beszélgetni a vásárló 

az árusítóval, megtudhatja hogyan készült, 
milyen anyagokat tartalmaz.

– Az a pénz, amiért nálunk vásárolnak, itt ma-
rad Fejér megyei családoknál, nem viszik ki a 
megyéből, az országból, vagyis helyben ma-
rad az általunk elköltött pénz.

– Mivel kicsi a szállítási költség, környezetvé-
delmi előnye, hogy nem kell messzi országból 
behozni az élelmiszereket, a közelben is meg-
teremnek.

– Egészséges, kis szériában előállított élelmisze-
rekről van szó, amelyek megfelelnek az előírá-
soknak.

Schultz György, a Jancsárkert alapítója

Ínyencségek tárháza
A piac fő profilja a delikát termékek, a finomságok. 
Hívhatnánk ínyencségek piacának is, ezt tükrözi a 
házi sajtok, füstölt húsok, tejtermékek, pékáruk, 
savanyúságok széles kínálata. Különlegessége, 
hogy mindegyik otthon készített kézműves ter-
mék, különböző ízvilággal. „A piac jellegzetessé-
ge még, hogy diabetikus, laktózmentes vagy ép-
pen paleo ételeket is kínálunk – mondja Schultz 
György. – Ebből a szempontból hiánypótló a 
Jancsárkert. Több felől érkeznek már a vásárló-
ink, nemcsak a megyéből, hanem messzebbről is. 
Attól, hogy ínyencségeket kínálunk, nem maga-
sabbak az áraink, mint máshol. Jönnek hozzánk 
családok, akik már fiatal korban megismertetik 
a gyerekekkel a vegyszermenetes, bio ételeket. 
Jönnek hozzánk idősebbek is, illetve olyanok, 
akik éppen betegségen esnek át, és egészsége-
sebb életmódra szeretnének váltani. Egyetlen 
hátrányunk, hogy – termelői piac révén – csak 
szezonális termékeink vannak. Már nagyon vár-
juk, hogy megjelenjenek a zöldségek, gyümöl-
csök, nélkülük egy kicsit furcsa a piac, de meg kell 
várnunk, amíg előbújnak a földből a zöldségek, 
és megérnek a gyümölcsök.”

A régi piac hangulata
A Jancsár körforgó körüli rész egy kis bevásárló-
központ is egyben, több olyan üzlettel, amiben 
sok ember, vásárló megfordul.  Alapvetően ez 
egy kereskedelmi terület, tehát a Jancsárkert sem 
lóg ki a sorból. „Abszolút jó helyen van – mond-
ja Schultz György. – Van egy ingyenes parkoló 
közvetlenül a piac előtt, tehát könnyű és kényel-
mes a vásárlás, nem kell nagy távolságra cipelni 
mondjuk egy zsák burgonyát. Nagy a forgalma a 
területnek, egyszer kiálltam és megszámoltam: 
6 másodpercenként halad át valamilyen jármű 
a Balatoni úton. Ez a terület 3 éve még a város 
lepusztult környéke volt, ma már visszakerült 
a város vérkeringésébe, vagyis sikerült a város 
egy elhanyagolt részét élővé tenni, újraindítani 
a kereskedelmi funkcióját. A piac ismertté téte-
le ment nagyon lassan az elején, de mára már 
elmondható, hogy ez az élelmiszer és kézműves 
piac az előzetes várakozásaimat is meghaladta. 
Amin még dolgoznunk kell, az az, hogy valóban 
egy igazi közösségi tér legyen a Jancsárkert. 
Ehhez több olyan rendezvény kell, amely hoz-
zánk köthető és gasztronómiával kapcsolatos. 
Második éve szervezünk kolbásztöltő fesztivált, 
a látogatottsága azt mutatja, hogy van igény eh-
hez hasonló programokra. Az országban több 
helyről, Kecskemétről, és Pestszentlőrincről is 
érkeztek hozzánk a rendezvényre. A gasztronó-
miai hagyományokhoz kapcsolódik a népzene, 
gyakran szól élő zene a piac ideje alatt, a hangu-
latot is így tesszük kedvezővé, tehát kezd kiala-
kulni egy jó hangulatú piac. A végső cél az, hogy 
megidézzük a régi fehérvári piac hangulatát, 
amely a Plaza helyén volt, amikor Kati nénivel 
találkozhattak az emberek, elbeszélgethettek az 
árusokkal a termékekről, és közben jókat ehet-
tek. Feladatunk még van bőven.”

(Cikkünk a Helyi Érték magazin 2015/II. szá-
mában megjelent írás szerkesztett változata. 

Szöveg: Simon Rita)

A kétéves szülinapot tortával ünnepeltek a kereskedők
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Augusztus 14-én, a Városházán megrendezett „Ki-
rály és városa” című konferenciával kezdődött el 

a 2015. évi Királyi Napok tíznapos rendezvénysoro-
zata Székesfehérváron. A Királyi Napok idejére újra 
megnyílt az Osszárium a Nemzeti Emlékhelyen, a 
rendezvény esti megnyitóján pedig új köztéri alko-
tást is avattak: dr. Cser-Palkovics András, Székesfe-
hérvár polgármestere adta át a fehérváriaknak a 
Városház téren elhelyezett Szent István Emlékjelet.

Megidézett középkor
A Koronázási Ünnepi Játékok idején a Belvá-
rosban hagyományőrzők, kézművesek, szín-
társulatok és civil egyesületek idézték meg a 
középkor sokszínű hangulatát. A kézműves 
bemutatók, a lovastábor, a hagyományőrző be-
mutatók, a középkori piac egész nap várták a 
látogatókat. A Szabad Színház színjátszói pedig 
szellemi bajvívás formájában megjelenítették 
Könyves Kálmán olvasószobáját és ízelítőt ad-
tak a középkori gyerekjátékokból is.
A Belvárosban nagy népszerűségnek örvend-
tek a felvonuló óriásbábok, amelyek az idei év 
újdonságaként meg is szólaltak: a tizenhárom 
bábra Adorján Viktor írt verseket, amelyeket a 
Musica Historica zenésített meg.

Kitüntetéseket adtak át
A Bory-várban adták át a Lánczos Kornél – 
Szekfű Gyula és Deák Dénes Ösztöndíjakat, va-
lamint a Deák Dénes Díjat. Utóbbit idén – a vá-
ros, a közösség kulturális és szellemi életében 
végzett támogató, mecénási tevékenységének 
elismeréséül – Spányi Antal megyés püspök ve-

hette át Cser-Palkovics András polgármestertől.
A Szent István Emlékérem és Díj átadására a 
Szent István Művelődési Házban megrendezett 
ünnepségen került sor. A díjat idén Kiss Melitta, 
a Magyar Örökség és Európa Egyesület titkára 
kapta tudományos munkássága, a magyarság 
szellemi kincseinek felkutatása, megőrzése és a 
határon túli magyarság segítése elismeréseként. 

Musica Sacra, Koronázás, Katonazenekari Fesztivál
A Musica Sacra koncert igazi kuriózum volt a 
komolyzene kedvelőinek, hiszen Giacomo Puc-
cini káprázatos, vallásos témájú műveit a világ 
legnagyobb színpadainak sztárjai tolmácsolták 
fehérvári a közönségnek a Nemzeti Emlékhe-
lyen, ahol mintegy kétezer ember élvezhette 
az Alba Regia Szimfonikus Zenekar és az egye-
sített kórus előadását a világhírű karmester, 
Carlo Ponti Jr. vezényletével. Az este szólistái 
László Boldizsár és Kálmándy Mihály voltak.

A Királyi Napok keretében harmadik alkalom-
mal került sor a Nemzeti Emlékhelyen a Ko-
ronázási Szertartásjáték bemutatására. Szent 
István és László után idén Könyves Kálmán 
életének titkos lapjai tárultak fel a nézők előtt, 
Szikora János rendezésében.
A szokásokhoz híven négy zenekar közremű-
ködésével rendezték meg a Fricsay Richárd 
Regionális Katonazenekari Fesztivált. Az ese-
mény a helyőrségi zenekarok térzenéjével 
kezdődött, majd szakalaki bemutatót tartottak 
és összevont koncertet is adtak a muzsikusok 
a Zichy színpad előtt, ahol Vargha Tamás, Szé-
kesfehérvár országgyűlési képviselője, a Hon-

védelmi Minisztérium parlamenti államtitkára 
üdvözölte a megjelenteket. 

Ünnepi szentmise
Az augusztus 20-i ünnepi szentmisét Spányi An-
tal megyés püspök celebrálta a fehérvári székes-
egyházban. A szentmise végén a megyés püspök 
megáldotta az új kenyeret, Isten áldását kérve 
Szent István király közbenjárásával az ország, a 
nemzet minden tagjának kenyerére, egész életé-
re. Mint mondta: a kenyér a magyar kultúrában 
az életet és a jövőt szimbolizálja, az áldással így a 
mindennapokat szenteljük meg. A főpásztor hálát 
mondott mindazok munkájáért, akik szántottak, 
vetettek, arattak, dagasztottak, sütöttek, hogy az 
illatos kenyér az asztalokra kerülhessen.

Tele élettel
Bár az időjárás elég kellemetlenre fordult, 
Szent István ünnepének délelőttjén is izgalmas 
programok várták a Belvárosba ellátogatókat, 
a „Szent István városa – Tele élettel” című ren-
dezvénysorozat keretében.
Államalapító királyunk előtti tiszteletadással 
folytatódtak az események augusztus 20-a 
délután a Nemzeti Emlékhelyen – Szent István 

szarkofágjánál tiszteletüket tették a város, Fej-
ér megye és a történelmi egyházak vezetői és 
képviselői. 
Délután Székesfehérvár Önkormányzatának 
ünnepi közgyűlésén került sor a városi kitünte-
tések átadására is. Városunk díszpolgára lett dr. 
Demeter Zsófia és dr. Forgó Béla, valamint posz-
tumusz elismerésben részesült Májer Lajos. Pro 
Civitate díjat kapott dr. Busics György, dr. Hoffer 
Györgyné, dr. Koltai Sarolta, Horváth Imre, 
Virágh Ildikó, míg dr. Hermann Róbert és Kubik 
Anna Székesfehérvár Tiszteletbeli Polgára lett. 

Táncra magyar
A XX. Nemzetközi Néptáncfesztivál keretében, 
a jubileum alkalmából a nemzetközi csoportok 
fellépése mellett a határon túli táncegyüttesek 
gálaműsorát is megrendezték, „Táncra magyar” 
címmel. A felvidéki Ifjú Szívek Táncszínház, a 

vajdasági Cirkalom Táncegyüttes, az erdélyi 
Hargita Nemzeti Székely Népi Együttes szín-
vonalas műsorát nagy tapssal jutalmazta a kö-
zönség. A néptáncfesztivál résztvevői a Város-
házán is megjelentek, ahol dr. Cser-Palkovics 
András polgármester fogadta őket. 
A Székesfehérvári Királyi Napok zárónapján, 
augusztus 23-án este – szerencsére kellemes 
időben – indult a Szent István térről a Fehér-
vári királyok menete. Az óriásbábokhoz a ha-
gyományőrzők mellett a téren csatlakoztak a 
XX. Nemzetközi Néptáncfesztivál csoportjai is. 
A rendezvénysorozat végén pedig a látványos 
tűzijáték sem maradhatott el.

forrás: okkfehervar.hu; fotók: Simon Erika

Királyi Napok, 2015

Ha
tekernél,

de nincs mivel, akkor
gyere

     a Fehérvári Civil
Központba, a

A hét minden napján,
kora reggeltől késő estig várunk

BÉRELHETŐ kerékpárjainkkal.
A kölcsönzés részleteiről érdeklődhetsz a következő 

telefonszámon, e-mailen vagy személyesen:

06-22/502-276
bringasziget@echomail.hu

Fehérvári Civil Központ
Székesfehérvár, Rákóczi u. 25.
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Tégy egy könyvet,
végy egy könyvet!

Ha nincs időd könyvtárba menni, de szívesen 
olvasol mindenféle témában, ráadásul van ott-
hon néhány feleslegessé vált könyved, amitől 
szívesen megszabadulnál, akkor te vagy a mi 
emberünk! Legyél részese könyvcsere-progra-
munknak a Fehérvári Civil Központban!
Könyvet-könyvért:
Válassz kedvedre olvasnivalót, de hozd vissza, 
vagy pótold egy másik kötettel!

Jó szórakozást kívánunk!

Hozzad-vigyed!

Székesfehérvár, Rákóczi u. 25.


